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         Eg er glad det finst 
rivjern rundt om i byg-
dene som lager maten 
slik den burde lagast 
– og behandlar dyra slik 
dei burde bli behandla. 

ISABELLE JOHANSEN

Etter ei økt kring kjøkkenbordet på 
Grøthe gard i Hemsedal, veit elevane 
ved Norges miljø- og biovitenskape-
lige universitet på Ås, Institutt for 
naturforvaltning, litt meir om luge-
iske – og korleis ein bygger opp ei 
bedrift kring dette. Sauebonde, iske-
guide og nybakt norgesmeister i luge-
fiske, Tor Grøthe, har i ei årrekkje 
arbeidd for iskeforvaltning av elv og 
samstundes bygd opp ei solid bedrift 
knytt til iske. Etter eit innhaldsrikt 
foredrag ber det ut på tunet. Her ligg 
vaderane på rekkje og rad. No skal 
elevane sjølv ut i elva og sjå med eigne 
auge kva Tor Grøthe driv med når det 
gjeldt naturbasert reiseliv.

Eksklusivt naturbasert
Ei heil veke i starten på kvart skuleår 
reiser mastergrad-studentar til Hal-
lingdal for å studere naturbasert reise-
liv på kloss hald. 

– Dette har me gjort sidan studiet 
var heilt nytt for ti år sidan, fortel 
lærar Stian Steinsland. Fyrste året var 
det ti-tolv studentar som besøkte for-

skjellige stader knytt til reiseliv i Hal-
lingdal. I år er dei rekordmange. 22 
ferske mastergradsstudentar i ei veke 
besøkte mellom anna raftingbedrift, 
hotell, naturoppsyn, naturparkfor-
valtning, turistkontor, stølar og turist-
foreiningshytter. Dei har fått med seg 
Fauskivalen, høyrd om terrengsykkel-
prosjekt og fått iske med luge i Hem-
sil. 

Oslo-jenta Isabelle Johansen har ein 
bachelor i reiselivsleiing frå Stavanger. 
No er ho mastergradsstudent og er 
imponert over alle dei små bedriftene 
dei har møtt denne veka. 

– Bedrifter ein elles kanskje ikkje så 
lett ser, innimellom alle dei store reise-
livsaktørane, understrekar ho. Men 
desto meir eksklusive. Johansen seier 
at me har så lett for å marknadsføre dei 
store attraksjonane, og gløyme dei 
små. 

Norske tradisjonar
– Og så er det så lott å sjå og tre�e dei 
som framleis lever etter dei ekte, nor-
ske tradisjonane. Turistane vil ha ekte 

Natur-turisme 
på nært hald

NATURBASERT REISELIV: Studentar frå Høgskolen på Ås har hatt ei fabelaktig veke i Hallingdal. Kvart år i ti år
instruerer masterstudentane i flugefiske – turistnæringa han har bygd opp ved sida av gardslivet. 

SJÅ FISKEN: Ein kan sjå fisken i Hemsil frå elvebreidda også.  

HAR TØRRTRENT: Isabelle Johansen frå Oslo har tørrtrent med flugefiske-stonga i Tøyenparken 
før studieturen til Hallingdal. Her fått ho litt hjelp av Tor Grøthe med den medbragte stonga.    

År etter år kjem dei attende til Hallingdal for  
å sjå nærare på naturbasert reiseliv. 

Line Sandvik
ls@hallingdolen.no

opplevingar og ekte mat. Eg er glad det 
inst rivjern rundt om i bygdene som 
lagar maten slik den burde lagast – og 
behandlar dyra slik dei burde bli 
behandla. Me skulle teke tilbake 
Bygde-Norge. Kanskje kan turistane 
bidra til at det blir større verdiskaping i 
bygdene og på den måten meir buset-
jing, smiler ho. 

Studentane har mellom anna vore 
på støl i Fagerdalen og på Iungsdals-
hytta. Tett på kultur og natur. 

– Mange av oss har aldri mjølka ei ku 

før, ler ho og tek tak i lugeiskestonga. 
Å iske med luge har ho aldri gjort før 
heller. Men ho har tørrtrent i Tøyen-
parken med lugeiskestonga til kjæ-
rasten sin.  

Student Gøril Danielsen frå Tromsø 
har verkeleg fått augo opp for Sør-
Norge etter denne veka i Hallingdal. 

– Superlærerikt. Eg har fått kjensle 
for å vere sørpå nokre år. Gjerne her 
oppe, smiler ho og dreg på seg vade-
rane. Danielsen er og imponert over 
bønder som har vore kreative og bygd 
opp attåtnæringar i kraft av noko dei 
brenn for. 

– Og tradisjonar som støling er så 
bra. Eg er overraska over at det framleis 
inst slike stader, seier ho. 

Fisketurisme
Kvart år har mastergrad-studentane 
vore innom Grøthe gard på vekesturen 
til Hallingdal. Her får dei høyre om 
intense sommarveker med iskeguid-
ing. Tor Grøthe har bygd opp ei guide-
bedrift som i dag har fleire 
arbeidsplassar sommarstid. Seks veker 
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STARSTRUCK: Christian Anker Rasch frå Arendal opplevde studie-
turens absolutte høgdepunkt: å få fiske med norgesmeistaren i 
flugefiske, Tor Grøthe. – Eg er nesten litt starstruck, ler Rasch.   

r har ferske mastergrad-studentar frå Norges miljø- og biovitenskapelige universitet på Ås reist til Hallingdal i starten av skuleåret for å sjå autentisk reiseliv. Fersk norgesmeister i flugefiske, Tor Grøthe, 

med isking i ei elv som vart nærmast 
tømt for isk på 80-talet. 

– Svenskane reiste med isken, fortel 
Grøthe som har vore ei eldsjel når det 
gjeld forvaltninga av Hemsil. Fisket er 
no attende på 70-talsnivå. Samstundes 
har han laga seg eit levebrød av elva. 

– Men det er viktig å vere både guide 
og vertskap sjølv. Då tener ein pengar. 
Leiger ein inn folk til alt, reiser mykje 
av overskotet. Men eg har nokre gode 
guidar med meg, fortel han. På garden 
har han overnatting for ei lita gruppe 
iskarar og sel pakkturar på ei halv eller 
ei heil veke. Med ein omsetnad på om 
lag 50.000 kroner veka, har han klart å 
gjere butikk av iskeguidinga. Det er 
60–70 prosent utanlandske gjester som 
iskar med Grøthe. 

– Det er så travelt at ein rekk nesten 
ikkje å ta slåtten eingong. Den må eg 
setje bort, fortel han. Han fortel også om 
Ørretens rike som driv rådgjeving for 
grunneigarar og lag �eire stader i landet.  

– Me legg til rette for det gode pro-
duktet, fortel han. Utan godt iske blir 
det heller ingen isketurisme. 

– Og her er mykje bra potensial og 
høve til stor verdiskaping, påpeikar 
han og legg til at iske er nest størst når 
det gjeld sommarturisme i Hemsedal. 
På førsteplass ligg vandring i fjellet. 

Høgdepunktet
Christian Anker Rasch frå Arendal 
opplevde studieturens absolutte høg-
depunkt; å få iske med norgesmeista-
ren i �ugeiske, Tor Grøthe. 
– Eg er nesten litt starstruck og gler 
meg til å iske i Hemsil i lag med han, 
smiler han og klargjer flugefiske-
stonga.    

– Kva er den største isken du har 
fanga, spør Grøthe. 

– 1,2 kilo, svarar Rasch.
– Ja, då er det god sjanse for at du slår 

den rekorden i dag, blunkar Grøthe og 
tek eit lite kurs med dei som ikkje har 
iska med �ugestong tidlegare. 

– Det er litt som å gå fram til baren og 
hente ølglaset. Litt opp på bardisken. 
Og med ein bråstopp her oppe, seier 
han og demonstrerer med armen. Slik 
startar grunnkastet.  


